

# علاقة الصداقة بالإدمان عبر مواقع التواصل الاجتماعي عند المراهقين في منطقة شفا عمرو

إعداد

أمانى محمد صفى

إشراف

الدكتور فؤاد عيد الجوالده

الملخص

هدفت هذه الدراسة التعرف إلى العلاقة بين الصداقة والإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي لدى المراهقين في منطقة شفاعمرو، وقد أجريت هذه الدراسة خلال العام 2016/2017م. تكونت عينة الدراسة من (264) طالباً وطالبة تم اختيارهم بالطريقة العشوائية الطبقية البسيطة. ولتحقيق أهداف الدراسة تم تطوير مقياس الصداقة، ومقياس الإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي، وتم تطبيق مقياسي الدراسة على أفراد العينة بعد التأكد من دلالات صدقهما وثباتهما.

أظهرت النتائج أن مستوى الصداقة لدى المراهقين في منطقة شفاعمرو كان مرتفعاً، وأن مستوى الإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي لدى المراهقين في منطقة شفاعمرو كان متوسطاً. ولم تكشف النتائج عن وجود فروق دالة إحصائية في مستوى كل من الصداقة، والإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي تعزى لمتغيري الجنس والصف المدرسي. وأظهرت النتائج وجود علاقة ارتباطية موجبة دالة إحصائية بين الصداقة والإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي لدى المراهقين في منطقة شفاعمرو.

وقد وضعت توصيات ومقترحات، ومنها إجراء دراسة تبحث في العلاقة بين الصداقة والإدمان على مواقع التواصل الاجتماعي لدى المراهقين على بيئات أخرى في المجتمع الفلسطيني، وعلى شرائح مختلفة من المراهقين، ومقارنة نتائجها بنتائج هذه الدراسة.

**THE RELATIONSHIP BETWEEN FRIENDSHIP AND  
ADDICTION TO SOCIAL NETWORKS SITES AMONG  
ADOLESCENTS IN SHAFAMR REGION**

**Prepared by**

**Amani Mohammed Safi**

**Supervised by**

**Dr. Fuad Eid Al - Jawaldeh**

The study sought to the Relationship between Friendship and Addiction to Social Networks among Adolescents in Shafaamr Region, this study was conducted during the year 2016/2017 .the sample of the study totaled (264) male and female secondary school students selected randomly. To achieve the aim of the study, the researcher developed a Friendship Scale and An Addiction to Social Networks Scale. The study criteria were applied to the sample members after ascertaining the indications of their validity and stability.

The results of the study showed that Friendship among Adolescents in Shafaamr Region was high, Results of the study showed that Addiction to Social Networks among Adolescents in Shafaamr Region was Moderate. The Results of the study showed a positive significant correlation between Friendships among

Adolescents in Shafaamr Region. There were no significant differences due to gender and class level in Friendship and Addiction to Social Networks among Adolescents in Shafaamr Region.

Several recommendations and suggestions were provided; including the need for future research investigating the relationships between Friendship and Addiction across Social Networks among other populations in the Palestinian society and using other Adolescents, samples and to compare their results with the ones reported in the current study.